
lele româneşti în I srael, în ultimii anil Dincolo de impactul 
lor sentimental, erau de natură să se impună şi prin valoarea 
lor, prin cal itatea interpretării? 

- De-a lungul anilol' , i!U fost spectacole reprezentative pen
tru cultura românească· (11mintesc turneul de mare clasă al lui 
Radu Beligan, cu Contrabasul, 1 990, ca şi cel organizat de 
A.T.M. - 1 989, cu comedia muzicală Fii cuminte Cristofor 
şi Anonimul veneţian), dar şi multe, prea multe spectacole care 
au degradat imaginea autentică şi nivelul înalt al teatrului ro
mânesc. Se perpetua o atitudine condamnabilă a impresarilor, 
de indiferenţă fată de calitatea repertoriului şi interpretării tru
pelor şi actorilor individLJal i ,  invitati în I srael, dublată de ig
norarea schimbărilor intervenite, în ultimel e două decenii, în 
structura şi gusturile publ icului. Pe de altă parte, la unii actori 
din România, mai grav, la unii  actori de primă mînă· (nomina 
odiosa) persi sta mentalitatea «Bon pour !'Orient», potrivit că
reia piesele mediocre ca şi prezentarea spectacolelor fără re
petitii prealabi le şi fără un gînd regizoral conturat sînt «În
ghiţite» oricum de spectatorii israelieni de limbă română. 

- Tn urma acestei viz ite de aproape o lună în România 
- (februarie 1 99 1 )  cum aţi caracteriza actuala perioadă pe care 
o traversează teatrul româ nesc? Spre ce credeţi că se va în
drepta el în viitor? 

- E riscant să faci pronosticuri cu privire la viitorul teatrului 
într-un moment în care asupra vieţii politice, sociale şi eco
nomice româneşti planează încă incertitudinea, ura, delaţiu
nea, confuzia. Tnainte de Ouo vadis teatrum? e de între
bat: Ouo vadis Patria? Căci «modele» de reîntoarcere la piata 
l iberă n-au existat. 

Tn schimbările sociale radicale, discontinuitatea nu e ab
solută, iar în suprastructLJră ea nu înseamnă deloc anularea 
nihi l istă a tot ceea ce a produs continu itatea istoriei. l ată de 
ce sînt l ipsite de perspectivă acele tendinte grăbite să arunce 
peste bord întreaga experienţă dobîndită în ultimele patru 
decenii de teatru l  românesc. T eatru care nu numai că a rezi stat, 
adeseori cu cutezanţă, presiunilor de uniformizare ale fostului 
regim, ci a reuşit _ pe căi indirecte, voalate, aluzive - să 
impună conştiinţei publice ideea autonomiei esteticu lui · (re
teatralizarea teatru lui), să mobi l izeze regia pe linia sublinierii 
umanismului, a l ibertăţii şi demnităţii umane· (valorificarea tex
telor clasice), să folosească satira ca instrument de demitizare 
a oricărui tip de si stem totalitar · (exemplar, Revizorul lui 
Pintilie). Aceste l inii de forţă ar trebui continuata pentru ca 
teatrul să redevină locul ideal al purificării pasiunilor, al cu-

noaşterii vieţii interioare a individului ,  al superbelor confruntări 
de idei, convingeri şi principii comportamentale. Tn privinta 
dramaturgiei autohtone, lucrurile sînt mai complicate. Se ştie 
că propensiunea şi aspi ratia literaturii dramatice româneşti că
tre universalitate au fost l imitate de însăşi structura ei, de ca
racterul ei excesiv cdocalnic», de particu larizarea disproporţio
nată a situati ilor, a tipologiei şi a e presiei lingvistice, specifice, 
în defavoarea condiţiei şi a reactii lor arhetipale umane. Doar 
o abordare echili brată e aptă să sati sfacă ambele laturi, şi  par
ticularul şi universalul .  

- Ca bun cunoscător al operei lui Teodor Mazilu, credeţi 
cii aceasta îşi va păstra «actualitatea»,  chiar dacă nu mai e 
jucată în acest moment? 

- E ca şi cum m-ati întreba dacă, toutes proportions gar
dees, C aragiale  işi păstrează actual itatea. Chiar dacă acum tea
trul lui Mazilu nu e jucat, cum sp�neti, el îşi păstrează ac
tualitatea, fiindcă e un teatru neconjunctural, liber de ideologia 
Puterii; a încrustat in conştiinţa publică procesul depersonaliză
rii individului, păstrindu-i, spre deo sebire de Eugene l onesco, 
fata umană; sinceritatea atroce a personajelor maziliene vine 
din subconştientul lor, solicitînd un actor inteligent, cu puterea 
de a transmite viata in sensul ei teluric. Tntr-un cuvînt, e un 
teatru de cursă lungă, ce va să vorbească incă multor generaţii 
de spectatori. 

- Cum se vede revista «Teatrul azi», din 1 srael? 
- Revista nu se vede, fiindcă nu ajunge pe piata israeliană 

prin canalele obişnuite de difuzare. Cîteva nu mere le-am citit 
aici, la Bucureşti. M-a frapat prezen tarea artistică de bun gust 
a Adrianei Grand; mi-au făcut o deosebită plăcere articole
le, scrise într-o românească frumoasă, el iberată de gongorismul 
şi de uscăciunea limbii de lemn, care a stăpînit atît amar de 
vreme presa scrisă şi vorbită; m-au interesat problematica şi 
forma civilizată, deschisă a dezbaterilor iniţiate de redactie; 
am con statat, cu satisfactie colegială, apariţia unui nou şi în
zestrat contingent de eseişti şi cronicari de teatru. Aş fi dorit 
revista mai adînc preocupată de viitorul teatrului şi bineînţeles 
de sugerarea acelor căi care să-I urnească din impasul temporar 
în care se află. (premisele acestui demers exi stă : nu multe ţări 
dispun, precum România, .,de un rezervor de tal ente artisti
ce, neîntrerupt împrospătat). Dati actorilor, regizorilor, sce
nografi lor un punct de

_ 
sprijin şi vor «pune pămîntul în 

mişcare». 
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